
اقتصادی

کوتاه اقتصادی

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:

کولبران از معابر رسمی
 عبور خواهند کرد

ایجاد بیش از 1000فرصت شغلی 
در یک شهر کوچک با پرورش شتر

حاجی دلیگانی:

اجرای سریع تغییر واحد پول
1500 میلیارد تومان هزینه دارد

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
پنج شنبه ۱۹ مرداد ۱۳۹۶

۱۷  ذیقعده ۱۴۳۸ - شماره۲۱۶۹۳

قیمت بازارنوع سکه
1/223/000سکه تمام طرح جدید
1/190/000سکه تمام طرح قدیم

635/000نیم سکه
375/000ربع سکه

250/000گرمی
118/000هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3/814دلار
4/565یورو
4/965پوند

1/110لیر ترکیه
1/044درهم امارات

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران اتومبیل با بیان 
اینکه پژو ۲۰۷ دنده ای با رشد یک میلیون و ۱۰۰ 
هزار تومانی با قیمت ۴۳ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان 
 v۸ به فروش می رسد، گفت: پژو ۲۰۶ صندوق دار
با رشد یک میلیون تومانی قیمت ۳۹ میلیون و 

۹۰۰ هزار تومان شد.
ســعید موتمنی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به 
اینکه محدویت عرضه خودرو در سطح بازار باعث گرانی 
انواع محصولات داخلی شده است، اظهارداشت: در حال 
حاضر قیمت دنا پلاس 51 میلیون و 500 هزار تومان و 
دنا از 44 میلیون و500 هزار تومان با قیمت 45 میلیون 

و 400 هزار تومان به فروش می رسد.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران اتومبیل با اشاره به 
اینکه بیشــترین افزایش قیمت خودرو به محصولات 
پــژو 206 و پژو 207 اختصــاص دارد، افزود: پژو 26 
تیپ 5 با رشد 900 هزار تومانی با قیمت 39 میلیون 
و 100 هزار تومان و پژو 206 صندوق دار v8 با رشد 
یک میلیون تومانی با قیمت 39 میلیون و 900 هزار 

تومان معامله می شود.
وی تصریــح کرد: پژو 207 دنده ای با رشــد یک 
میلیــون 100 هــزار تومانی با قیمــت43 میلیون و 
400 هــزار تومان و مدل اتومات این خودرو با رشــد 
2 میلیون تومانی امــروز با قیمت 52 میلیون تومان 

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران اتومبیل:

قیمت پژو ۲۰۶ و ۲۰۷ گران شد

به فروش می رسد.
موتمنی به تغییرات قیمتی محصولات ســایپا در 
بازار اشــاره کرد و گفت: سایپا 131 با رشد 200 هزار 
تومانی با قیمت 21 میلیون و 300 هزار تومان و سایپا 
111 با رشد 600 هزار تومانی با قیمت 21 میلیون و 
800 هزار تومان و ساینا با رشد 300 هزار تومانی 28 

میلیون و 500 تومان در بازار معامله می شود.
وی بــا اعلام اینکه هنوز مجوز شــورای رقابت را 
شرکت های خودروسازی اجرا نکرده اند، تصریح کرد: 
دلیــل افزایش اخیــر قیمت خودرو در بــازار را باید 
نوســانات قیمت خودروهای وارداتی و کاهش عرضه 

خودرو عنوان کرد.

رئیس انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی از فشار آمریکا و عربستان برای 
حذف بزرگ ترین بازار پتروشیمی ایران خبر داد 
و گفت: چون پتروشیمی بزرگترین منبع تأمین 
ارز بعد از نفت است، روی آن فشار می آورند اما 

کسی توجهی ندارد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، احمد مهدوی در 
نشســتی خبری اظهار داشت: در خصوص صادرات 
محصولات پتروشــیمی ایران به چین محوری ترین 
مسئله این اســت که این تجارت از جاده مستقیم 

بانکی صورت نمی گیرد.
رئیس انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
تصریح کرد: مگر تحریم ها را برنداشته اند؟ مگر این 
نیســت که پتروشــیمی تحریم نیســت؟ پس چرا 
در صــادرات به چین ما داریم لقمه را دور ســرمان 

می چرخانیم و تجارت مستقیم نداریم؟

مهدوی ادامه داد: صادرات محصولات پتروشیمی 
ایران به چین در مواردی از طریق واسطه هایی از دبی 
انجام می گیرد به طوری که این واسطه ها، کالای ایرانی 
را گرفته، به واسطه هایی در چین می فروشند و آنها 
محصولات پتروشیمی ایران را بین تجار خرد چینی 
پخش می کنند در صورتی که ما می توانیم به صورت 

مستقیم این تجارت را انجام دهیم.
وی با بیان اینکه »موارد دیگر و راه های دیگری نیز 
در صادرات محصولات پتروشیمی ایران به چین مورد 
اســتفاده قرار می گیرد که تماماً در دوران تحریم ها 
استفاده می شدند«، گفت: اگر بحث تحریم نداریم، 
چرا بانک های ایرانی با بانک های چینی کار نمی کنند 
و چرا بانک های چینی حاضر نیستند برای شرکت های 

بزرگ ایرانی حساب باز کنند؟
مهدوی اضافــه کرد: بانک هــای بزرگ چینی 
حاضر به همکاری با ایران نیســتند، در حالی که از 

نظر قوانین بین المللــی هیچ محدودیتی ندارند، ما 
احساس می کنیم که فشارهایی غیررسمی از کانال 
آمریکا و عربستان به چین وارد شده که این کشور از 
ایران محصولات پتروشیمی را نخرد؛ چرا که دشمنان 
ایران در حال شناســایی این هستند که به جز نفت، 
منابع درآمدی ما کجاست و وقتی بیشتر ارز کشور از 
صادرات پتروشیمی تأمین می شود به دنبال حذف این 
منبع درآمدی کشور هستند اما متأسفانه مسئولان 

توجه لازم را به این مسئله مهم ندارند.
این مقام مســئول با ابراز اینکه »بانک مرکزی 
وظیفه دارد ارتباط مستقیم بانکی بین ایران و چین 
ایجاد کند«، گفت: پیشــنهاد ما این است که بانک 
مرکزی ایران یک جلســه ای با بانک مرکزی چین 
بگــذارد و ایــن ارتباط را فراهم کند تا با بازشــدن 
اعتبارات اســنادی به صورت مســتقیم بین بانک ها 

مراودات مالی صورت بگیرد.

مهدوی خاطرنشان کرد: انتظارمان از دولت این 
بود با تمام توان پای کار بیاید و این مشــکل را حل 
کند، اما وزیر نفت دو ماه پس از بروز این مشکل تازه 
متوجه شد که فروش محصولات پتروشیمی ایران به 
چین به مشکل خورده و باز هم اقدام مؤثری ندیدیم؛ 
وقتی نمی توانیم مشکل یک ارتباط بانکی را با چین 

حل کنیم، پس چه ارتباطی با این کشور داریم؟
وی در خصوص صادرات محصولات پتروشیمی 
به ترکیه نیز خاطرنشــان کرد: در این مورد مسائلی 
مطرح شــده بود از جمله این که باید لیســت ها به 
ســفارت ترکیه در ایران رفته و ثبت شود و یا باید 
به اتاق بازرگانی ایران و ترکیه رجوع شود و مواردی 
این چنینی که همه را با هماهنگی های صورت گرفته 
انجــام دادیــم و اکنون روند صــادرات محصولات 
پتروشیمی به ترکیه عادی و مشکلات در این زمینه 

حل شده اند.

رئیس انجمن کارفرمایی پتروشیمی هشدار داد

فشار آمریکا برای حذف بزرگ ترین بازار پتروشیمی ایران

ادامه رونــد پرمصرف برق در روزهای اخیر 
و ثبت مصــرف در بالای مرز 5۴ هزار مگاوات، 
ضرورت اعمال صرفه جویی در مصرف این انرژی 

گران بها را دوچندان کرده است.
به گزارش تسنیم، پیک مصرف برق روز سه شنبه 
این هفته در ادامه روند پرمصرف برق، بالای مرز 54 
هزار مگاوات باقی ماند و ثبت پیک لحظه ای 54 هزار 
و 468 مگاواتــی در ســاعت 14 و 20 دقیقه این روز 
نشــان از ضرورت اعمال صرفه جویی در مصرف برق 

در ساعات پیک از سوی مردم داشت.
در حــال حاضر تکیه اصلی تولید برق کشــور بر 
نیروگاه های حرارتی اســت به طوری که این واحدها 
بیش از 90 درصد برق تولیدی کشور را در این روزها 
تأمین می کنند. شاهد کاهش برق تولیدی در واحدهای 
برقآبی به دلیل لزوم صرفه جویی در رهاســازی آب 
ذخیره شده پشت سدها برای مصارف پاییزه هستیم 
و جور کاهش تولید در این بخش را واحدهای حرارتی 
می کشند. همچنین حدود 1000 مگاوات تولید برق 

معاون وزیر کار ۹۰ درصد قراردادهای کار را 
»موقت« اعلام کرد.

به گزارش تســنیم، احمد مشیریان در نشست 
تخصصی امنیت شــغلی و امنیت سرمایه گذاری و 
تولید اظهار داشت: سقف زمانی قراردادهای موقت 
کار در برخی کشــورها دو تا پنج ســال و در برخی 
از کشــورهای دیگر تا 10 سال نیز تعیین شده، اما 
متاسفانه در کشور ما هیچ مدت زمان و سقفی برای 

قراردادهای موقت تعیین نشده است.

معــاون وزیر کار بــا تأکید بر اینکــه »باید به 
ساماندهی قراردادهای موقت کار در کشور برسیم«، 
گفت: در بحث امنیت شغلی و امنیت سرمایه گذاری 
بایــد به یک نقطه مشــترک و نقطــه تعادل بین 
شــرکای اجتماعی دســت یابیم تا در نهایت بتوان 
به یک جمع بندی در زمینه ساماندهی قراردادهای 

موقت برسیم.
وی افزود: نبود امنیت شغلی در نهایت می تواند 
در کاهــش نرخ بهره وری نیروی کار موثر باشــد و 

در حالی که برای تولید و اشــتغال بی شک نیازمند 
ســرمایه گذاری بیشتر هســتیم، افزایش بهره وری 
نیروی کار و افزایش امنیت شغلی در رسیدن به نقطه 

مطلوب کسب و کار در کشور موثر است.
مشــیریان با بیان اینکه »هم اکنون بیش از 90 
درصد قراردادهای کار موقت هســتند«، گفت: اگر 
بتوانیــم به یــک نقطه تعادل در حــوزه امنیت در 
ســرمایه گذاری و قراردادهای کار برسیم می توانیم 

مدعی باشیم که بازار کار انعطاف پذیر شده است.

معاون وزیر کار :

۹۰ درصد قراردادهای کار »موقت« است

ثبت رکورد جدید مصرف برق ضرورت اعمال صرفه جویی را دوچندان کرده است

نیز در نیروگاه اتمی بوشهر صورت می گیرد.
ظرفیت فعلی تولید برق کشــور بــا بهره برداری 

حداکثری از واحدهای تولیدی در بخش های حرارتی، 
برقآبی، تجدیدپذیر، اتمی و تولید پراکنده در مرز 55 

هزار مگاوات است و میزان مصرف که چند بار در سال 
جاری از سقف تولید عبور کرد، باز هم در آستانه نزدیک 
شــدن به مرز 55 هزار مگاواتی است و تنها با اعمال 
صرفه جویی در مصرف برق از سوی مردم می توان روند 
افسارگسیخته مصرف برق را در کشور مدیریت کرد.

شبکه سراســری انتقال و توزیع برق نیز در حال 
حاضر با حداکثر ظرفیت در مدار بهره برداری اســت؛ 
اما شــدت فشار بار مصرف در برخی استانها بر شبکه 
توزیع بســیار بالاست و به علت فرسودگی تجهیزات 
شــبکه توزیع در برخی کلانشهرها، ادامه فشار فعلی 
بار توزیع برق ممکن است موجب بروز خاموشی های 
پراکنده شود. از این رو مدیریت مصرف در این بخش 

هم می تواند از بروز خاموشی جلوگیری کند.
ضروری اســت مصرف کنندگان در ساعات پیک 
)12 تا 16 و 20 تا 23( از استفاده از وسایل پرمصرف 
برقی خودداری کنند و در استفاده از وسایل سرمایشی 
)کولرهــای گازی و آبی( نهایــت مدیریت مصرف را 

داشته باشند.

تعرفه های جدید  گفت:  ارتباطات  وزیر 
از هر لحــاظ قیمت را برای کاربران کاهش 
می داد اما به دلیل اعتراض کاربران مصوبه 
نرخ های جدید اینترنت را متوقف کردم تا 

دوباره بررسی شود.
به گزارش فارس، محمود واعظی در نشست با 
خبرنگاران، درباره توقف اجرای تعرفه های جدید 
اینترنت ثابت که در روزهای اخیر به دستور وی 
انجام شــد، گفت: این مصوبه از هر لحاظ به نفع 
کاربران بود، اما پس از اعلام آن بگونه ای شد که 
مردم تصور کردند تعرفه های جدید به ضررشان 

است.
وی گفت: در حال حاضر مردم به صورت خرد 
برای اینترنت هزینه پرداخت می کنند که برای 
مثال در ابتدای ماه 8 هزار تومان و بابت گیگ های 
اضافه هزینه جدا پرداخت می کنند که در نهایت 
متوســط هزینه ماهانه اینترنت 25 هزار تومان 
برایشان تمام می شــود اما در تعرفه های جدید 
قرار بود مردم ماهی 10 هزار تومان شــامل سه 
گیگ ترافیک خارجی و 6 گیگ ترافیک بین الملل 

بپردازند که از این نظر به نفع مردم بود.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات افزود: از 
این رو دســتور توقف اجرای تعرفه های جدید را 
دادم که مقرر شد مجددا کمیته تشکیل شود تا 
مصوبه اخیر و تعرفه های اینترنت ثابت را دوباره 

بررسی کند.
وی در واکنش به اینکه بررســی تعرفه های 
جدیــد افزاییش 60 درصدی قیمــت اینترنت 
کاربران معمولی را نشان می داد، گفت:قیمت های 
این مصوبه از هر لحاظ تعرفه اینترنت را برای مردم 
کاهش می داد، اما به دلیل فضای ایجاد شــده و 
اعتراض کاربران دســتور توقف و بررسی دوباره 

تعرفه ها را دادند.

وزیر ارتباطات در واکنش به افزایش
 ۶۰ درصدی قیمت اینترنت:

تعرفه های جدید اینترنت ثابت 
به نفع کاربران بود اما به خاطر 

اعتراض مردم متوقف شد

اهالی شــهرکوچک انبارالوم از توابع شهرستان آق قلای استان 
گلستان با روي آوردن به پرورش شترموفق شدند علاوه برتحول در 
اقتصاد شهرشــان برای بیش از هزار نفراز جوانانشان فرصت شغلی 

فراهم کنند.
انبارالوم که فقط هفت هزارنفر جمعیت دارد اگرچه از جاذبه هاي گردشگري 
طبیعي و تاریخي متعددي برخوردار است اما شهرتش در کشور وابسته به شیر 

و دوغ با کیفیت شترهایش است. 
کیاني، یکي ازموفق ترین پرورش دهندگان شــتر در انبارالوم اســت. او 
درباره تاریخچه پرورش شتر در این منطقه، مي گوید: پرورش شتر به صورت 
محدود و در حد نگهداري از 2 یا 3 نفر شــتر از گذشته هاي دور در انبارالوم 
رواج داشت اما طي سال هاي اخیر به دلیل سودآوري بالا مورد توجه بیشتر 
مردم قرار گرفت و به ســرعت گســترش یافت. فقط ظرف یک سال گذشته 
گرایش به پرورش شتر در شهر 2 برابر شده است و در حال حاضر 300 خانوار 
در انبارالوم مشغول پرورش شتر هستند و شیر و دوغ آن را به تهران، مشهد 

و شیراز صادر مي کنند.
پرورش ارزان، محصول گران

او درباره علت گرایش ســریع مردم به پرورش شتر، خاطرنشان مي کند: 
»پرورش شتر بسیار ارزان تمام مي شود. شتر در طبیعت از گیاهاني مثل کنگر، 
خارشتر و برگ گزچه استفاده مي کند که هیچ حیوان دیگري از آن ها تغذیه 
نمي کند. شــتر هر چقدر علوفه خشک بیشتر مصرف کند، غلظت و کیفیت 
دوغ و شــیرش افزایش مي یابد و هر چقدر علف سبز بخورد، غلظت شیرش 
کمتر مي شود. در فصل گرما شیر شتر به حداکثر مي رسد و در زمستان نصف 
مي شود. شتر آب بسیار اندکي مي خورد و مقاومت زیادي در برابر گرما دارد. 
همین کم هزینه بودنِ پرورش شتر، سوددهي آن را بسیار افزایش مي دهد.«
کیاني مي افزاید: »طعم شیر هر شتر بر حسب چرایي که کرده و علوفه اي 
که خورده متفاوت است اما به طور کلي چون شتر علف هاي شور را دوست دارد، 
معمولا طعم شیرش شور مزه است و همین عامل موجب افزایش ماندگاري شیر 
شتر در قیاس با سایر دام ها است. شتر را روزانه 5 بار مي دوشیم و هر روز 12 
کیلوگرم شیر مي دهد. شیر شتر به خاطر املاح، مواد معدني و ویتامین هایي 
که دارد نزدیک ترین شیر به شیر مادر است. شتر احتیاج به پیاده روي زیاد 
دارد و همین امر باعث افزایش سلامت شیرش مي شود. در انبارالوم پرورش 
دهنده ها با کمک خانواده هایشان شتر را پرورش مي دهند و دوشیدن شیر 
شــتر بر عهده خانم هاست. بعد از دوشیدن شیر شتر مي توانیم مستقیما و 
بدون حرارت آن را به دوغ تبدیل کنیم. کافي است به شیر شتر، دوغ اضافه 

کنیم تا بعد از 20 دقیقه به عمل آید.«
یارعلي یکي از توزیع کننده هاي موفق شــیر شــتر در انبارالوم است. او 
درباره ورود به این عرصه مي گوید: »چند سال قبل در میدان تجریش تهران 
با مغازه اي رو به رو شــدم که دوغ شــتر مي فروخت. به صاحب مغازه گفتم 
مي توانم دوغ شــتر را با کیفیت بهتر و قیمت ارزان تر از انبارالوم براي شــما 
تهیه کنم و او هم پذیرفت. همان شب در تجریش و پاسداران 300 لیتر دوغ 
و شــیر شتر ســفارش گرفتم. دوغ را در انبارالوم لیتري 2 هزار و 500 تومان 
خریــدم و در تهران لیتري 6 هزار و 500 تومان فروختم. به این ترتیب وارد 
کار توزیع دوغ و شــیر انبار الوم شــدم که بسیار هم سودآور است. به همین 
ترتیب شماره کارخانه هاي لبنیاتي را از اینترنت پیدا کردم و به آن ها گفتم 
مي توانم برایتان شیر شتر با کیفیت عالي و قیمت مناسب پیدا کنم. در حال 
حاضر روزانه 500 کیلوگرم شــیر شتر توزیع مي کنم. شکر خدا جوان هاي 
بسیاري در انبارالوم در کار پرورش شتر اشتغال دارند و جلوي مهاجرت آن ها 

به شهرهاي بزرگ گرفته شده است.
خواص دوغ شتر

دوغ تهیه شده از شیر شتر با دوغ بدست آمده از شیر گاو متفاوت است 
و تفاوت آن در این اســت که براي تهیه دوغ گاو ابتدا شیر گاو را توسط یک 
محرک بیروني تبدیل به ماست مي کنند و بعد ماست بدست آمده را پس از 
رقیق کردن تبدیل به دوغ مي کنند. این فرآیند در شــیر شتر متفاوت است، 
بدین ترتیب که ماده محرک از خود شیر شتر تهیه مي شود و پس از آن با هر 
بار اضافه کردن شــیر به آن ماده پس از چند ســاعت بدون کم یا زیاد کردن 
ماده اي به شیر، مایعي بدست مي آید که به لحاظ ساختار همان شیر است اما 
به دلیل اینکه طعم آن شباهت زیادي به دوغ دارد به آن دوغ گفته مي شود. 
این مایع همان شیر است با این تفاوت که ماندگاري آن بدون اضافه کردن 
مواد نگهدارنده افزایش مي یابد. از خواص بارز دوغ شــتر مي توان به انرژي زا 
بودن و خاصیت لاغرکنندگي آن اشاره کرد. دوغ شتر ملین بسیار خوبي است و 
براي درمان بواسیر، بیماري هاي طحال، ترمیم زخم هاي دستگاه گوارش، سل، 
یرقان، آسم و تنگي نفس، کم خوني و فشار خون مفید است. علاوه بر خاصیت 
لاغرکنندگي، یک لیوان دوغ شتر یک وعده غذایي کامل نیز محسوب مي شود. 
در یک تحقیق ساده اثرلاکتوفرین و پروتئین اسیدي دوغ شترِ یک کوهانه 
ترکمن صحرا در اســتان گلستان، روي ســلول هاي سالم و بیمار کبد مورد 
مطالعه قرار گرفت و تغییرات مورفولیژیکي آنها در زمانهاي مختلف بررســي 
شد. این بررسي ها نشان داد که لاکتوفرین و پروتئین اثرات معني داري برروي 
رده هاي سلولي دارد و از تکثیر سلولهاي بیمار جلوگیري کرده است. همچنین 
اثرات آنها روي ســلولهاي ســالم نشان داد که این دو باعث طول عمر بیشتر 
سلولهاي سالم و افزایش سرعت تکثیر آنها مي شود. شیر شتر همچنین یک 
منبع غذایي ارزشمند براي افراد تحت درمان سرطان و بیماري هاي مشابه است.

سخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: بر اساس 
آئین نامه هیئت دولت، در چهار استان آذربایجان غربی، کردستان، 
کرمانشــاه و سیستان و بلوچستان معابر کولبری با بازارچه های 

مرزی و رسمی ادغام می شود.
قاسم خورشیدی در گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره ساماندهی 
کولبران اظهار کرد: اخیرا هیئت دولت آیین نامه ای را به تصویب رسانده 
که طبق آن معابر کولبری چهار اســتان آذربایجان غربی، کردســتان، 
کرمانشــاه و سیستان و بلوچســتان با بازارچه های مرزی و رسمی این 

استان ها ادغام می شود.
وی افزود: بر اساس آیین نامه ساماندهی کولبران، راه اندازی سامانه ای 
توســط وزارت صنعت و صدور کارت های الکترونیکی برای کولبران در 
دستور قرار گرفته است. به این ترتیب کولبران برای واردات کالا به جای 
عبور از معابر صعب العبور از طریق بازارچه های مرزی و رســمی کشور و 
تحت نظارت های قانونــی که قانونگذار در حوزه های مختلف پیش بینی 
کرده نظیر حوزه بهداشت و درمان، استاندار، قرنطینه و ثبت واردات در 

گمرکات کشور اقدام به واردات کالا خواهند کرد.
ســخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در پایان گفت: بر اساس 
آیین نامه جدید هیئت دولت، معافیت های مالیاتی کولبران که در گذشته 
حدود 200 هزار تومان در هر ســفر برای هر نفر از اعضای خانوار بود به 

500 هزار تومان افزایش پیدا کرد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره 
به اینکــه صحبت هایی مبنی بر ســخت بودن 
شناســایی اقشــار پردرآمد قابل توجیه نیست، 
گفت: طی ماه های گذشته به دلیل انتخاباتی شدن 
فضای کشور، حذف یارانه دهک بالای درآمدی به 

تعویق افتاد. 
حذف یارانه پــر درآمدها موضوعی بود که از ابتدای 
دولت روحانی مورد تاکید قرار گرفت و هر چند ماه یکبار 
خبر حذف تعدادی از این حذف شدگان منتشر می شد. 
این روند که تقریبا تا زمان انتخابات ریاست جمهوری ادامه 
داشت در حین انتخابات، نه تنها ادامه پیدا نکرد بلکه دولت 

روحانی در اقدامی عجیب و عوام فریبانه، یارانه برخی از 
اقشاری که پیش تر از دریافت یارانه ها حذف شده بودند 
را هم وصــل نمود!البته این تنها حرکتی نبود که در دو 
ماه ابتدایی سال از سوی دولت روحانی مشاهد شد، چه 
اینکه از پرداخت سریع حقوق کارکنان دولت تا طرح هایی 
مثل یاراکارت و سامانه کارورزی، از جمله برنامه های سریع 
دولت برای خدمت به مردم در زمان انتخابات بود! بگذریم 
که پس از انتخابات نیز شــنیده شد یارانه کسانی که در 
زمان انتخابات به حسابشان واریز شده بود، مجددا قطع و 
روال سابق دولت از نو آغاز شد اما هم اکنون انگار دولت 
در خصوص چگونگی حذف پردرآمدها برنامه خاصی ندارد. 

در همین راســتا، عبد ا... رضیان عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شــورای اسلامی در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان، با بیان اینکه یارانه اقشار پردرآمد هر چه 
سریعتر باید حذف شود، گفت: مجلس شورای اسلامی طی 
دو سال گذشته با تمامی قوا بر این مهم تاکید کرده است 
به همین منظور این مسئله باید هر چه سریعتر در دستور 
کار قرار گیرد.وی ادامه داد: در وهله نخست این اقدام باید 
پایش شــده و سپس دولت باید با همکاری و هماهنگی 
مجلس شورای اسلامی این مسئله را در مرکز توجه خود 
قرار دهد چراکه بیان صحبت هایی مبنی بر سخت بودن 
شناسایی اقشار پر درآمد، به هیچ وجه قابل توجیه نیست.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
در خصوص علت عمده تعلل دولت جهت تحقق این امر 
عنوان کرد: متأسفانه این اقدام می توانست درنتیجه آراء 
تأثیر منفی گذاشته لذا انتظار می رود تا دیگر شاهد این 
سهل انگاری ها نباشیم و با شناسایی درست این اقشار و 
برنامه ریزی صحیح، بستر های لازم برای رسیدن به این 

مهم فراهم شود.
رضیان در پایان بیان کرد: طی ماه های گذشــته به 
دلیل انتخاباتی شــدن فضای کشور، حذف یارانه دهک 
بــالای درآمدی به تعویق افتــاد به همین منظور انتظار 
می رود تا با اقدامات موثر دولت شاهد تحقق این امر باشیم.

دبیر کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: موسسه 
کاسپین با مجوز مشــروط شروع به فعالیت کرده 
و بانک مرکزی صلاحیت اعطای چنین مجوزی را 

نداشته است.
سیدحســن حســینی شــاهرودی در گفت وگــو با 
خبرگزاری تسنیم  با بیان اینکه در حال حاضر 48 مورد  
مؤسسه و صندوق قرض الحسنه بدون مجوز فعالیت از بانک 
مرکزی در کشــور وجود دارد که دارای گستردگی شعب 
در سراســر کشور هستند، گفت: تاکنون 10 مورد از این 
مؤسسات با رقمی حدود 30هزار میلیارد تومان سپرده در 
فرآینــد تعیین تکلیف قرار گرفته اند، اما هنوز تعداد قابل 

توجهی از این موسسات تعیین تکلیف نشده اند.

به گفته این عضو هیئت رئیسه کمیسیون اقتصادی، 
بررسی گزارش های بانک مرکزی و اظهارات مدیران بانک 
مذکور در کمیسیون اقتصادی بیانگر این است که موسسه 
کاسپین، با »مجوز مشروط« تأسیس شده است. قطعاً وقوع 
چنین امری و صدور چنین مجوزهایی فاقد وجاهت قانونی 
بــوده و بانک مرکزی صلاحیت اعطای چنین مجوزهایی 

را نداشته است.
وی افــزود، بانک مرکــزی صلاحیت های تخصصی 
مدیران موسسه کاسپین را به صورت دقیق بررسی نکرده 
و عــلاوه بر این بانک مرکزی صرفا بــه اخذ تعهد نامه از 
مدیران موسسه کاسپین بسنده کرده که ضمانت اجرایی 

قوی به حساب نمی آید.

دبیر کمیســیون اقتصــادی مجلس با بیــان اینکه 
مهمتریــن تخلفاتی که در روند انعقــاد قراردادهای این 
مؤسسات با سپرده گذاران به چشم می خورد، عدم رعایت 
قوانین و مقررات است، گفت: طبق مستندات موجود در 
کمیسیون اقتصاد در برخی قراردادها بین این مؤسسات 
و ســپرده گذاران، هویت سپرده گذاران نامعلوم بوده و در 
پاره ای موارد نیز نسبت به جابجایی اسامی سپرده گذاران 

در قراردادها بدون رعایت مقررات اقدام شده است.
شــایان ذکر است که سیف، رئیس کل بانک مرکزی 
روز دوشنبه گفت: »برای 3 موسسه مالی غیرمجازی که 
در کشور وجود داشتند به تازگی تصمیم گیری شد و دیگر 
موسسه غیرمجاز مطرحی نداریم که نگران آن باشیم، بازار 

غیرمتشکل پولی که بحثش را می کردیم کاملا منتفی شد.«
با این حال همان روز دوشــنبه و همزمان با انتشــار 
اظهارات ســیف، نماینــدگان مجلس بــا ارجاع گزارش 
رسیدگی به نقض و عدم اجرای کامل قوانین توسط بانک 
مرکزی درباره موسسه کاســپین به قوه  قضائیه موافقت 

کردند!
گفته می شــود مواردی همچون صــدور مجوزهای 
مشــروط، اطلاع بانک مرکزی از ادامه فعالیت موسسات 
مذکور و شعبات آنها و عدم اقدام قانونی بانک مرکزی جهت 
منع فعالیت این موسسات و همچنین عدم شفافیت تسویه 
دیون ســپرده گذاران از تخلفات مربوط به عملکرد بانک 
مرکزی است که  در گزارش مجلس به آنها اشاره شده است.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

حذف یارانه ثروتمندان به خاطر انتخابات متوقف شده بود

دبیر کمیسیون اقتصادی مجلس خبر داد

 اعطای مجوز مشروط بانک مرکزی به موسسه کاسپین غیرقانونی بوده است

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با  اشاره به اینکه برای حذف 
صفــر دو راه وجود دارد، گفت: اگر دولت بخواهد تغییر واحد پول را به 
طور تدریجی عملیاتی کند، هفت ســال به طول خواهد انجامید و هیچ 
هزینه ای صرف نخواهد کرد ولی اگر به فکر اجرای سریع آن باشد، باید 

نزدیک به ۱5۰۰ میلیارد تومان هزینه کند.
به گزارش خبرنگار باشــگاه خبرنگاران جوان، در روزهای آینده لایحه تغییر 
نام و حذف چهار صفر از پول ملی پس از پایداری تورم، با اتمام تعطیلات مجلس 

روی میز بهارستانی ها چکش کاری خواهد شد.
 بالاخره پس از چندین ســال پرونده پدیده اســتثنایی، دو نام داشتن و دو 
اسمی بودن پول ملی کشور با تصمیم گیری  نهایی مجلس شورای اسلامی برای 
همیشــه تعیین و تکلیف  و بسته خواهد شد.ولی الله سیف، رئیس شورای پول و 
تأمین اعتبار چند روز پیش با تأکید بر تصمیم دولت و بانک  مرکزی مبنی بر حل 
پدیده دو اسمی بودن پول ملی کشور گفته بود: اسم واحد پولی جدید را تومان 
خواهیم گذاشت و طی یکی دو سال آینده و پس از استمرار و پایداری تورم تک 
رقمــی چهار صفر را از پــول ملی حذف خواهیم کرد، بنابر این حذف صفرها به 

آینده موکول خواهد شد.
بازگشت ارزش پول ملی با تغییر واحد

 در همیــن زمینه، حســینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیســیون برنامه و 
بودجه اظهار داشــت: چون ارزش واحد ریال به شدت کاهش یافته، تغییر واحد 

پولی می تواند به لحاظ اقتصادی مثمر ثمر باشد.
وی درباره دیگر فواید تغییر واحد پولی بیان داشــت: این مهم، از اشتباه های 
محاسباتی در مواردی که جنبه نوشتاری داشته و به نوعی در اسناد منتشر شده، 
جلوگیری خواهد کرد، همچنین از ایجاد اختلاف بین مراودات مردم نیز ممانعت 
می کند، چرا که ممکن است عده ای بر حسب ریال و برخی دیگر بر مبنای تومان 

به معامله با یکدیگر بپردازند.
تغییر تدریجی واحد پول بدون هزینه است 

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در خصوص هزینه 
لازم برای تغییر واحد پولی گفت: اگر تغییر واحد پولی به شــکل تدریجی انجام 
شود، هر ساله 15 درصد از اسکناس در گردش تعویض خواهد شد، چراکه عمر 
مفید هر اسکناس تقریباً هفت سال است، بنابر این طی یک دوره هفت الی هشت 
ســاله، هزینه ای که برای امحاء چاپ و نشر هر واحد اسکناس صرف می شود را 

برای تبدیل آن به تومان پرداخت خواهیم کرد. 
حاجی دلیگانی ادامه داد: از این رو طی دوره مذکور هیچ هزینه ای به منظور 

تغییر واحد پولی دولت در اقتصاد کشور تحمیل نخواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: تقریباً سالانه یک میلیارد واحد اسکناس در کشور چاپ 
و توزیع می شــود که هزینه چاپ، انتشار و امحاء هر واحد اسکناس حدود 250 
تومان اســت، بنابراین سالانه از بابت اســکناس های ملی مبلغی به میزان 250 

میلیارد تومان هزینه می کنیم.
نماینده مردم شاهین شهر در مورد سکه ها نیز تصریح کرد: هزینه سکه های 
در جریان نیز چون مشمول ذوب و ضرب می شوند، مبلغی به میزان 250 میلیارد 
تومان خواهد بود.حاجی دلیگانی با بیان اینکه در جدیدترین  محاسبات انجام شده 
یک فرد با میزان درآمد متوسط در کشورهای اروپایی مجموعاً 25 واحد اسکناس 
در دســت دارد، گفت: اما هر فرد ایرانی در همین قاعده محاســباتی، 35 واحد 
اسکناس را نگهداری می کند. همین اتفاق 10 درصدی نشان از مصرف و هزینه 
بالای اختصاص یافته از کشور ما رد خصوص چاپ، امحاء و توزیع اسکناس ها دارد.

وی گفت: حاصل جمع اســکناس در گردش، سکه در گردش و سپرده های 
دیداری کوتاه مدت مجموعاً هفت درصد از کلیه اسکناس ها و سکه های کشور را 
تشکیل می دهد که البته در کشورهای توسعه یافته بین سه تا چهار درصد است. 
عضو کمیســیون برنامه و بودجه شورای اسلامی تاکید کرد: دولت، مجلس 
شورای اسلامی و مجموعه نظام باید ساختار اقتصادی کشور را به نحوی سامان 
بخشند که نه تورم و نه رکود در جامعه وجود داشته باشد تا اثرات تبدیل واحد 

پول از ریال به تومان مدت زیادی در اقتصاد کشور تداوم داشته باشد. 
حاجی دلیگانی ادامه داد: در غیر این صورت، اجرای طرح با شکست روبرو شده 
و ضمن هدررفت هزینه ها، مجبور به تصمیم گیری دوباره خواهیم شد، همانطور 
که برخی از کشورها به علت عدم کنترل تورم به همراه رونق اقتصادی با اجرای 

طرح مشابه مد نظر ما با مشکل مواجه شدند.
مردم اعتماد خود را به بانک مرکزی از دست داده اند

وی ادامه داد: امروزه متأسفانه مردم به علت عملکرد بانک مرکزی بر مدیریت 
مؤسســات پولی و اعتباری نسبت به تصمیمات این نهاد اعتماد خود را از دست 
داده اند، بنابراین لزوم حذف صفر و تغییر واحد پولی، اعتمادسازی و شفاف کردن آن 
برای مردم است تا با شوک روانی ناشی از این تغییر در کوتاه ترین مدت کنار بیایند.

ایــن نماینده مجلس اضافه کرد: اگر دولت بخواهــد این موضوع را به طور 
تدریجی عملیاتی کند، هفت سال به طول خواهد انجامید و هیچ هزینه ای صرف 
نخواهد کرد ولی اگر به فکر اجرای سریع آن باشد، باید نزدیک به 1500 میلیارد 
تومان هزینه کند. وی در پایان درباره زمان حذف صفر از پول ملی نیز بیان کرد: 
حذف صفر نیاز به بررسی ها و انجام مطالعات علمی و دقیقی دارد، بنابراین فرصتی 

بیشتری را می طلبد و به این زودی محقق نخواهد شد.

* معاون مسکن وزیر راه  و شهرسازی از 3 پیشنهاد این وزارتخانه به بانک مرکزی 
برای بالا بردن قدرت خرید متقاضیان واقعی مسکن خبر داد. حامد مظاهریان در 
گفت وگو با فارس در پاسخ به این سؤال که پیشنهاد وزیر راه و شهرسازی درباره 
کاهش اقساط تسهیلات 80 میلیون تومانی خرید مسکن از صندوق یکم در چه 
مرحله ای است، گفت: یکی از پیشنهادات عمده ای که وزارت راه و شهرسازی همواره 
در مذاکرات خود با بانک مرکزی ارائه می کند گسترش بازار رهن و تقویت قدرت 
خرید، خریداران و مصرف کنندگان واقعی است.وی تاکید کرد: پس برای پوشش 
بیشــتر و بالا رفتن درصد این پوشش باید میزان وام افزایش یابد؛ چراکه در حال 
حاضر میزان پوشش وام در شهرهای کوچک برای خرید مسکن 80 درصد و تهران 
تا 50 درصد اســت. معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در 
مذاکرات با بانک مرکزی بر این موضوع تأکید کرده ایم که میزان وام باید افزایش 
یابد و طول مدت بازپرداخت اقساط از 12 سال به 15 سال برسد و نرخ سود این 
تسهیلات که در حال حاضر در بافت فرسوده 8 درصد و در سایر نقاط 9/5 درصد 
است کاهش یابد.وی تصریح کرد: هرچند معتقد هستیم که این سه خواسته ما به 
توان اعتباری بانک ها بستگی دارد و بانک مرکزی نیز به خوبی می داند که وزارت 

راه و شهرسازی طرفدار این موضوع است و از آن حمایت می کند.
* ارائه خدمات بانک سینا در پایان هفته جاری به صورت موقت با اختلال 
همراه خواهد بود. به گزارش روابط عمومی بانک سینا، ارائه تمامی خدمات 
این بانک از ۱ دقیقه روز جمعه ۲۰ مرداد ماه تا ۶ صبح و همچنین از ساعت 
صفر بامداد روز شنبه ۲۱ مرداد ماه جاری به مدت ۶ ساعت قطع خواهد 
بود. به همین منظور لازم است کلیه مشتریان و دارندگان کارت های بانک 
سینا، قبل یا بعد از زمان یادشده نسبت به انجام خدمات بانکی مورد نیاز 

خود اقدام نمایند.
* شورای پول و اعتبار تصمیم بانک مرکزی در مورد انحلال سه موسسه غیرمجاز 
البرز ایرانیان، افضل توس و وحدت )آرمان( را تایید کرد. در نشست اخیراین شورا 
که به ریاســت رئیس کل بانک مرکزی برگزار شــد، تصمیم بانک مرکزی درباره 
موسسات غیرمجاز مورد بررسی قرار گرفت.طبق تصمیم بانک مرکزی و در تفاهم 
انجام شده، مسئولیت مدیریت دارایی ها و بدهی های موسسات »البرز ایرانیان« به 
بانک تجارت، »افضل توس« به بانک آینده و »وحدت )آرمان(« به موسسه اعتباری 
ملل محول می شــود.اعضای شورای پول و اعتبار هم پس از بررسی گزارش بانک 

مرکزی این تصمیم بانک مرکزی در این زمینه را تایید کردند.
* وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به اینکه موضوع بیمه تأمین 
اجتماعی خبرنگاران در تفاهمی با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی حل و 
فصل شده است، گفت: پیش از این بر اساس یارانه ای که تخصیص داده 
شده بود، بیمه صورت می گرفت و اکنون محدودیتی در این زمینه موجود 
ندارد.ربیعی درباره سخت و زیان آور بودن شغل خبرنگاری ادامه داد: همه 
مشاغل و گروه های شغلی در صدا و سیما و سایر خبرگزاری ها و مطبوعات 
مشمول مشاغل سخت و زیان آور نمی شوند؛ چراکه برخی افراد در بخش 
اداری مشغول به کارند و برخی مستقیماً به کار خبرنگاری مشغولند. وزیر 
تعاون در این باره توضیح داد: کمیته ای تشکیل شده تا بر اساس آن مشاغل 
خبرنگاری را تشخیص دهد و بر اساس آن مزیت های مربوط به سخت و 

زیان آور به آنها تخصیص داده شود.


